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CONSELL DE BARRI DEL CASC ANTIC 
10 de febrer de 2016 
 
Lloc: Centre Cívic Convent de Sant Agustí, Carrer del Comerç, 36 
Hora: de 19:00 a 21:00 hores 
 

 
 
 
 

 

ASSISTENTS:   
 
Presidenta: Gala Pin, Regidora. 

Secretari: Natàlia Martínez, Consellera de Districte 

Consellers: Jordi Rabassa, Conseller adscrit al barri del Casc Antic; Anna Lliuró, Grup municipal CIU; Julia 
Barea, Grup municipal Ciutadans; Marc Borràs, Grup municipal ERC; Elisabeth Jimenez, Grup municipal PP; 
Daniel Pío, Grup Municipal PSC. 

Districte: Pilar Heras, tècnica del barri del Casc Antic; Neus Chas, Direcció serveis Personals; Monica 
Mateos, Gerent districte;; Berta Cendrós, Foment de Ciutat Vella; Tomás de Castro, Tècnic de Mobilitat 

Entitats i Veïns i Veïnes: 46 assistents 

Equip dinamitzador: David, Lucia, Nerea 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 
1.0 Benvinguda   
Hora d'inici: 19:10 h 
 
Regidora: Dóna la benvinguda al segon Consell de Barri del Casc Antic  
Presenta els càrrecs. 
Explicació sobre els espais de participació al districte: els Consells de Barri 
Els Consells de Barri del Casc Antic són un espai de treball conjunt entre Administració i ciutadania.  N'hi ha 4 
a l'any i s’hi treballa un tema que aporta el govern i temes decidits a la comissió  de seguiment, més precs i 
preguntes del veïnat. 
 
2.0 Explicació procés participatiu del Pla d'actuació del districte (PAD) (decidim.barcelona) 
Hora d'inici: 19:15 h 
 
Regidora: Explicació del PAM (Programa d'actuació municipal), del PAD (Programa d'actuació del districte), i 
de quin és el procés de participació per elaborar aquests plans. Presenta el web decidim.barcelona 
 
El PAM és el pla que ha de definir quines són les línies d'actuació que el govern ha de dur a terme en els 
pròxims 4 anys de mandat.   
 
El full de ruta del PAM defineix 5 eixos prioritaris per recuperar la ciutat: 
1. Una Barcelona diversa que asseguri el bon viure. Aconseguir una ciutat amb justícia social. 
2. Barcelona amb empenta per una economia plural. Reforçar l'economia social i solidària.   
3. Una Barcelona més humana i en transició ecològica. Barris més sostenibles i pensats per als vianants. 
Relacionat amb urbanisme i mobilitat. 
4. Una Barcelona participativa que garanteixi el bon govern. Promoure que la ciutadania participi en les 
polítiques. Transparència en els convenis. 
5. Una Barcelona oberta i compromesa amb el món. Convertir la ciutat en un referent internacional en 
cooperació i en educació. 
 
Equip dinamitzador: Explica quin és el seu rol i el desenvolupament de la jornada. 
Es farà primer una explicació conjunta dels 2 temes seleccionats i després es treballaran les propostes en dos 
grups separats. 
 
3. Explicació PAD, MOBILITAT 
Hora d'inici: 19:20 h 
 
Jordi Rabassa. L'objectiu de les actuacions que hi ha en la proposta de PAD i de PAM tenen per objectiu 
aconseguir uns carrers de qualitat, reduir el trànsit de vehicles i promoure una mobilitat sostenible amb 
l’entorn. Es presenta el mapa (adjunt), en el que s’han assenyalat alguns dels punts conflictius: aspectes de 
càrrega i descàrrega, problemes amb bicicletes i andròmines, etc.  
A l'hora de pensar propostes volem pensar en tothom, en les persones amb problemes d’accessibilitat i també 
en els nens i nenes. Pensar l'espai públic des dels ulls dels infants. Des de la Fundació Comtal es va fer una 
sessió amb nens perquè expliquessin com veuen el tema de la mobilitat al barri.  
 

http://h
http://www.decidim.barcelona/
http://www.decidim.barcelona/
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Fundació Comtal. Es va fer un taller obert amb nens i nenes, proposta sorgida a la Comissió de Seguiment. 
Van assistir-hi nens i nenes de 9 a 12 anys. Per motivar-los a explicar què els agradava els vam fer explicar el 
seu recorregut habitual en un mapa. Primer el marcaven i després havien de dir aquelles coses que els 
preocupen, els fa por, en defugen. Van dir que el Pou de la Figuera representa un lloc on juguen i es 
reuneixen però de vegades els fa por, es produeixen baralles. També hi ha menors que inhalen cola. Molts 
altres espais els agraden, van anomenar molts llocs on juguen, i llocs que no els agraden: Arc de Sant 
Cristòfol o Sant Pere Mitjà, cantonada amb el forn, Carrer Mercaders... Per molts carrers que són petits i 
solitaris, foscos, la mare no els deixa passar. La reflexió global va ser que aquesta informació ens ajuda a fer 
el mapatge, que els nens coneixen la temàtica de la brutícia, la por, la falta d'enllumenat, etc. 
 
3.1 Debat i propostes sobre MOBILITAT 
Hora d’inici: 19:40h 
 
RESULTAT GRUP: MOBILITAT, ACCESSIBILITAT, MOBILITAT PER ELS INFANTS 
 
 DIAGNÒSTIC: MAPA PUNTS CRÍTICS I PROBLEMES DETECTATS 
 

PROBLEMES DETECTATS Punts al mapa 

Identificats prèviament per districte 

Càrrega i descàrrega,  excés de tràfic i molèsties al veïnat.   
Mercat del Born, Santa Caterina, Via 
Laietana Excés d'andròmines elèctriques i grups de bicicletes o 

monopatins. 

Aparcaments 

Problemes afegits pels veïns/es 

Falten places de aparcaments: ocupació de places causades pel 
rodatge d'anuncis publicitaris. 

 
 
Via Laietana/Antoni Maura 

 

La presència de turistes al mercat de Santa Caterina dificulta la mobilitat 
als veïns i veïnes.  

 

 

 
 
Mapa dels llocs que agraden i no agraden als nens i nenes del barri 
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PROPOSTES D’ACTUACIÓ PER AL PAD 
 
 

PROPOSTES PER AL PAD  

Recollides al document inicial PAD 

1. Àrees estratègiques de càrrega i descàrrega 

2. Excés d'andròmines elèctriques i grups de bicicletes o monopatins 

3. Reducció del trànsit a la Via Laietana 

4. Pla de mobilitat del districte 

5. Xarxa de carrils bici 

Elaborades al Consell de Barri  

1. L’Ordenació dels vehicles de mobilitat personal ha d'incloure: la matriculació 
dels vehicles, limitació velocitat a 10 km/h, assegurança i limitació dels 
grups. 

 

2. Xarxa de carrils bici: connexió amb el Passeig de Sant Joan.  

3. Àrees estratègiques de càrrega i descàrrega - revisar els horaris.  

4. Reducció del trànsit a la Via Laietana: treure carrils, deixar sol un de pujada i 
un de baixada, posar un carril bici, evitar la privatització de l'espai públic 
(terrasses) 

 

5. Reducció del transit a la Via Laietana: assajar els diumenges traient un carril.  

6. Campanya de conscienciació i d’informació sobre el reglament de trànsit.  

7. Limitació de l’entrada de vehicles ( dies setmanals, dies parells/senars).  

8. Millorar el transport públic: Bus de barri, millorar la freqüència en els horaris 
i la connexió amb l'Hospital Clínic i l'Hospital de la Mar. 

 

9. Millorar l’accessibilitat de les parades de Metro.  

10. Millorar l’accessibilitat en punts: Portal Nou, Rec Comtal.  

11. Fer més gran la porta de l’aparcament del carrer Comerç per afavorir que hi 
aparquin cotxes i no circulin pel barri. 
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12. Ús de l’aparcament de Garcia Fària per la gent del barri, amb un descompte 
en el preu. 

 

13. Il·luminar millor els carrers per on passen els infants del barri, els que els 
nens consideren més foscos segons el mapatge que han fet (Sant Pere 
Mitjà). 

 

14. Construir itineraris a mida d’infant: itineraris amables.  

15. Utilitzar 6 parets externes del barri per fer grafits per tal de cohesionar i crear 
un espai més interessant per a nens i joves. 

 

16. Repensar les places com a llocs de joc, al Pou de la Figuera hi ha massa 
coses. 

 

17. Passeig Picasso: reservar un carril per a l’aparcament de cotxes Proposta 
individual, no té 
consens en el 
grup. 

Proposta del Casc Antic 

18. Millorar l’accessibilitat al Cap Drassanes: rampa de pujada al ambulatori.  

 
 
 

  
 
DEVOLUCIÓ DEL TREBALL DEL GRUP DE MOBILITAT 
Hora d'inici: 20:35 
 
Es llegeixen les propostes desenvolupades al grup  
 
Resposta de la Regidora: 
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● S’explica que, pel que fa als vehicles de mobilitat personal, es va fer una reunió amb els diferents 
operadors al desembre per recordar els itineraris que poden fer els vehicles i per informar que s’està 
treballant en un canvi de normativa d'itineraris i en un canvi de règim sancionador perquè les botigues 
es coresponsabilitzin dels seus  
clients. Espera que abans de l'estiu hi hagi noticies sobre aquest tema.  

● A la Via Laietana es durà a terme un procés participatiu que abordarà el tema de la mobilitat i que 
formarà part del pla de mobilitat del Districte. La previsió és tenir un projecte per finals del mandat. 

● Càrrega i descàrrega: Cal tenir punts de descàrrega de mercaderies que permetin posteriorment la 
descàrrega de la paqueteria amb vehicles més petits i sostenibles.  
 
 

4. Explicació PAD, EQUIPAMENTS  
Hora d'inici: 19:30 h 
 
Pilar: Presenta el mapa d’equipaments (adjunt), en el que s’han inclòs tots els equipaments dels barris.  
Recursos d'infància: No s'han posat exclusivament els equipaments municipals perquè hi ha una sèrie 
d'entitats que fan un servei públic, amb molts diners públics, però pròpiament no són un equipament 
municipals. Els centres oberts es gestionen amb criteris de drets socials.  
Recursos de gent gran: S’insisteix que no s’ha construït la residència de gent gran que els veïns reivindiquen 
des de fa anys. Es recorden els pisos amb serveis de gent gran: el municipal de Santa Caterina, i el de Lluís 
Companys. En un, n'hi ha 59 (gestionades per l'Ajuntament) i a l'altre, 76 (gestionades per la Generalitat), 
estan plenes i hi ha llista d'espera. No són places exclusives per la gent del barri. El criteri s'aplica després 
d'un diagnòstic. Hi ha la puntuació territorial, però la que prima es la puntuació social, econòmica i sanitària. 
Això vol dir que de les 59 places hi ha gent de tota Barcelona. Els serveis de gent gran funcionen així. El que 
sí que són places per la gent del barri i del nostre districte i on el tema territorial té pes, són els centres de dia, 
Fundació Roure, i el Centre de dia de la Generalitat que ara gestiona Suara.  
 
Regidora: Explica que es vol treballar en la priorització de la necessitat d'equipaments, tenint en compte que 
hi ha un límit pressupostari, i això s'ha de tenir en compte.  
 
4.1 DEBAT I PROPOSTES SOBRE EQUIPAMENTS 
Hora d'inici: 19:40 h 
 
RESULTATS GRUP: EQUIPAMENTS 
 
 DIAGNÒSTIC: PROBLEMES DETECTATS I MAPA 

PROBLEMES DETECTATS 

Problemes afegits pels veïns/es 

Afectació de l'activitat dels equipaments als habitatges.  
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Saturació del CAP. 
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PROPOSTES D’ACTUACIÓ PER AL PAD 
 
 

PROPOSTES PER AL PAD  

Recollides al document inicial PAD 

1. Casal de gent gran al nucli antic. 

2. Fomentar l’ús d’una programari lliure als equipaments de proximitat. 

3. Millora dels equipaments per a la gent gran. 

4. Millora dels equipaments de salut. 

Elaborades al Consell de Barri  

1. Obrir diverses residències de gent gran a Ciutat Vella.  

2. Vincular espais de gent gran amb infants i d'altres franges d'edat.  

3. Facilitació de sales d'estudi diversificades a Ciutat Vella.  

4. Millorar l'enllumenat dels espais infantils de la Ciutadella.  

5. Millorar la relació de convivència entre gossos i infants a Ciutadella.  

6. Habilitar petits espais com a equipaments a Ciutat Vella. 
Pensar equipaments tenint en compte que tenim un barri dens i amb carrers 
petits. Els grans equipaments generen problemes de mobilitat. Canviar el 
model, petits i millor distribuïts. 

 

7. Habilitar un espai per practicar esport de carrer per a infants i joves.  

8. Millorar la gestió de residus.  

9. Optimitzar recursos energètics als equipaments.  

10. Llar d'infants al Carrer Comtal.  

11. Adquisició d'edificis com els antics jutjats i la Delegació del govern.  

12. Gestió d'espais públics per entitats / col·lectius.  

13. Nou espai sociosanitari al districte de Ciutat Vella (antics jutjats).  
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14. Millorar la gestió dels CAP i els mecanismes de control.  

15. Espai perquè els nens 8 a 12 anys puguin patinar al claustre de Sant Agustí.   

16. Espai de pisos socials al carrer del Rec Comtal, no cal aixecar pisos. 
Construir una Escola Bressol. 

 

 
 
4.2 DEVOLUCIÓ DEL TREBALL DEL GRUP D’EQUIPAMENTS 
Hora d'inici: 20:35 
 
Es llegeixen les propostes desenvolupades al grup EQUIPAMENTS 
 
Resposta de la Regidora: 
 

● Sobre els grups de nois que inhalen cola al Forat de la Vergonya i Pou de la Figuera, s’informa que 
estan sota la tutela de la DGAIA (Direcció General d’Atenció a la Infància i a l’Adolescència, de la 
Generalitat) en centres oberts. Hi hagué una reunió per demanar implicació i es va activar un pla amb 
les competències de l’Ajuntament, per fer un seguiment d'aquests nens. Hi ha nens menors d'edat. Ara 
la majoria que hi ha són persones adultes, la intervenció és diferent. En el Pla de Drogues de la ciutat, 
pel que fa a la gent que té un problema amb inhalació de cola, ara mateix no existeix cap pla. S’ha 
aconseguit una implicació d’alguns menors a entitats i/o activitats. La feina més costosa és amb adults. 
  

● Tema dels gossos. El mandat anterior va aprovar una normativa, en cada districte hi ha d'haver 700 
metres quadrats d'esbarjo per gossos per districte. A la zona de Catalana de Gas s'habilitarà un espai 
pels gossos. Cal oferir una alternativa perquè puguin estar solts sense molestar.  
 
 

● Habitatges al costat del Rec Comtal: Hi ha una reunió amb la regidora d'Urbanisme, Janet Sanz, el 8 
de març. Es contempla que hi hagi habitatge social, però no es diu quant habitatge social i en quin 
volum. Ja es va explicar que es volia aturar aquest hotel, però això suposaria una indemnització amb 
uns diners que no es tenen. El Partit Socialista al ple de de desembre va fer la proposta de fer uns 
estudis per veure quins han de ser aquests habitatges. A principis de març se’n parlarà de manera 
específica.  
 

● Existeixen alguns edificis buits: s’està intentant  d'adquirir el número 16 del carrer dels Metges. 
L'estructura està molt malament. Hi ha reunions amb la Regidoria d'Habitatge per mirar quin ús se li 
pot donar a l'edifici que hi ha al carrer Civader número 3. Una cosa que queda clara es que s'ha de 
poder fer un equipament de gent gran amb urgència. 
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5. SEGUIMENT I PRECS I PREGUNTES 
Hora d'inici: 20:47 
 
Hortensia Fernández: Planteja el tema de la regulació de la mobilitat als carrers del Casc Antic. Comenta 
que els carrers per a vianants s'han omplert de tota mena d'artefactes i que és un problema que s'ha de 
regular. Planteja de fer carrils per vianants.  
 
Regidora: Explica que la idea no és fer carrils per vianants, ans al contrari: prioritzar el vianant.  
 
Teresa: Exposa la seva queixa amb els patinadors, i demana informació per als veïns del passatge de Sant 
Benet sobre com serà la urbanització del carrer. Comenta que l’Ajuntament no contesta per sistema els escrits 
dels veïns, que volen opinar sobre el futur del carrer. Apunta també que al solar del carrer Comtal hi ha un 
pou negre que provoca una plaga de mosquits. Proposa que es revisin les canalitzacions. 
 
Regidora: El solar és un solar públic, però va arribar informació que Nuñez i Navarro el cedirà un cop s'acabi 
l'obra. No es pot cedir abans. Les obres s'han inspeccionat diverses vegades. Pel que fa al passatge, s’apunta 
la demanda de més diàleg. 
 
Juan López: Reflexiona sobre el fet que hi ha espais però que estan mal gestionats i administrats.Diu que 
anys enrere s’han fet moltes privatitzacions i ara cal construir edificis i garantir que no es privatitzin. 
  
Esteban: És músic de carrer i critica la privatització dels sortejos per determinar les llicències. 
 
Regidora: Explica que s’està treballant en una nova normativa de músics al carrer. 
 
Ricardo: Comenta que el barri és un lloc de pas per molts gent i hi ha molta pressió del turisme. Sobre l’ús de 
la Via Laietana diu que hi ha obres costoses, però suggereix que s’hauria d’intentar trobar solucions 
econòmiques. Per exemple, es podrien fer horts als voltants de l’Estació de França. Diu que s’haurien d’obrir 
els límits del barri perquè es pugui circular per altres llocs i no tothom conflueixi pels mateixos llocs. 
  
Regidora: Explica que tot el Districte viu les conseqüències de ser un lloc per on passa molta gent i un 
problema específic és la mobilitat motoritzada. Un altre és la gran afluència de gent, cosa més complexa de 
gestionar. Es recull la proposta de veure si es poden fer itineraris per esponjar més.  
 
Vanessa: Reclama un espai on els nens puguin practicar patinatge. 
 
Regidora: Pel que fa al tema dels patinadors, comenta que ja es va parlar al darrer CB; es reconeix que a 
Ciutat Vella hi ha un problema molt greu de soroll, en el cas nens que són patinadors va haver-hi moltes 
queixes per aquesta activitat. Es va donar una alternativa dins de patis d'escoles. Es va rebutjar i ara es busca 
una altra ubicació sense veïns a prop.  
 
Sol: Explica que hi ha una plaga de mosquits causada per això del Rec Comtal i que cal prevenir el problema.  
L'estiu pot ser un infern. Comenta la sobresaturació dels clubs de cànnabis, per exemple n’han obert un de 
nou que es diu Alcatraz a Verdaguer i Callís. 
 
Regidora: Explica que hi ha inspeccions dels clubs de cànnabis, i que aquesta setmana, per exemple, n'hi ha 
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hagut una. S’admet que sí que hi ha una concentració de clubs il·legals, que hi ha 
inspeccions periòdiques i que se’n van tancant també. Es demana als veïns i veïnes que 
si detecten que se n'obren de nous, ho facin saber, perquè la Guàrdia Urbana hi intervé. Molts clubs de 
cànnabis tenen ànim de lucre.  
 
 
 
Carmen Hidalgo: Es queixa que entrar al barri és molt difícil. Demana que es faciliti als veïns i veïnes una 
targeta per accedir-hi. Representa a la Coordinadora de Veïns del Casc Antic. Comenta que hi ha gent a qui li 
manca aquesta targeta.  
 
Alfons: Suggereix que a l’Arc de Sant Cristòfol amb Mestres Casals i Martorell es treguin les plantes, perquè 
puguin anar-hi els gossos ja que hi ha un problema de rates. 
 
Regidora: S’apunta el tema de l'espai per a gossos. 
 
Manuela: En quant al tema dels equipaments esportius, pregunta si hi ha alguna manera d’informar-se i 
incidir en les modificacions d’aquest tipus d’equipament o sobre com s’usen els recursos. 
 
Regidora: Explica que hi ha el plantejament de tenir una eficiència energètica als edificis. Pel que fa a les 
obres dels equipaments esportius, es pot traslladar la petició a l’Àrea d’Esports. La demanda és que s'informi i 
que es consulti així que es pren nota de la petició. 
 
Recordatori cites: 
 
18 febrer, reunió conjunta de Casc Antic i Gòtic amb Barcelona Neta per tractar temes de neteja. 
29 febrer i 11 abril, cites del PAD sobre comerç. 
10 març, Plenari municipal.  
25 de març, Audiència pública.  
 
 
 


